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  ×   هنرجويان  ×    ×  مجتبي افچنگي  ×  

گفت وگو با برندگان المپياد فرش

 اگر برگردم باز فـــرش را انتخاب مي كنم

 چه شد که هنرستانی شديد؟
خورسندی: یکــی از ملاک های من برای تحصیل، نزدیکی 
به محل زندگی بود و همچنین امکانات مدرسه. از طرف دیگر، 
علاقه به هنرآموزی و مهارت آموزی. وجود هنرستانی با امکانات 
خوب در نزدیکی محل زندگی مــان، نظرم را برای تحصیل در 

هنرستان قطعی کرد.
رضوانی: در هنرستان شرایطی آماده است که علاوه بر جنبة 
آموزش نظری رشتة موردنظر، به استعداد و ذوق هنری هنرجوها 
بال و پر داده می شــود. برای بنده بهترین فرصت بود تا با رشتة 

هنر فرش بیشتر خو بگیرم.
تاج پور: علاقه ای که من به رشته های هنر داشتم، باعث شد 
بــرای ادامة تحصیل به جایی بروم کــه بتوانم علاقه ام را در آن 

دنبال کنم و آن هنرستان بود.

 از رشتة خودتان بيشتر برايمان بگوييد؟
خورســندی: رشــتة من طراحی فرش اســت. در تمام 

درس های این رشــته زمینه های گوناگونی از هنر وجود 
دارند. هنگام انتخاب رشته، وقتی کمی تحقیق کردم و 

در موردش خواندم، بسیار به آن علاقه مند شدم.
رضوانی: در ابتدا رشــتة تحصیلــی من علوم تجربی 
بود. مدتی که از ســال گذشت، دریافتم هیچ ارتباطی با 
درس های تخصصی رشــتة تجربی برقرار نمی کنم. به 
لطف یکی از دوســتان خوبم و حمایت خانواده، تغییر 
رشته دادم و رشتة هنر فرش را انتخاب کردم. این رشتة 

هنر اصیل ایرانی همیشه برای من محبوب است و آیندة من با 
تار و پود این هنر گره خورده است.

تاج پور: فرش نماد ملی ایران اســت و با آن آشنایی داشتم. 
از طرف دیگر خواهرم قبل از من در این رشــته تحصیل کرده 
اســت و این خود دلیلی برای علاقه مندی من به رشتة طراحی 

فرش شد.

 هنــر فرش بافی از هنرهــای اصيل ايرانی 
است، طوری که قالی ايرانی در همة دنيا معروف است. 

وضعيت اين رشته در هنرستان ها چطور است؟
خورسندی: هنــر فرش ایران در همة دنیا زبانزد است و 
هیچ وقت از میان نمی رود. هنرستان ها سال به سال متقاضی 
بیشتری برای این رشــته دارند. ولی این رشته هنرآموزان 
کمی دارد و البته بودجة خوبی هم به آن نمی رسد که از نظر 

امکانات تأمین شود.
رضوانی: این رشته در شهرستان فریمان اولین سالی 
بود که تدریس می شد. متأسفانه ما از امکانات کارگاهی 
بســیار پایینی برخوردار بودیم. دسترسی نداشتن به 
دبیر متخصص این رشته یکی از مشکلات بزرگ ما 
بود. امیدوارم در سال های آینده برای هنرجوهایی که 

به این رشته می آیند، مسیر بهتری باز شود.
تاج پور: خوشــبختانه در هنرســتان ما برای این 
رشته ارزش زیادی قائل هستند و از همه نظر شرایط 

خوبی فراهم است.

فرش نماد هنر ایرانی است. در این هنر ظرافت، دقت، زیبایی و البته زحمت فراوان با هم آمیخته شده اند و فرش را به کالایی ارزشمند 
در سراسر جهان تبدیل کرده اند. خوشبختانه یکی از رشته های هنرستانی هم تحت همین عنوان، به این هنر اختصاص داده شده است تا 
ضمن پرورش استعداد ها، به رشد بیشتر آن در کشور کمک کند. در مسابقات المپیاد فرش که با همکاری مرکز فرش ایران برگزار می شود، 
هنرجویان مستعد از سراسر هنرستان های کشور جمع می شوند و به رقابت می پردازند. با سه نفر از برگزیدگان چهاردهمین دورة این المپیاد 

که هر سه نیز از استان خراسان رضوی هستند گفت وگویی کردیم تا از زبان آن ها دربارة این رشتة ارزشمند بیشتر بدانیم. خانم مهشید 
خورسندی از هنرستان هنروران، خانم الهه تاج پور از هنرستان کار و دانش پویا، و خانم مریم رضوانی از هنرستان نوبخت فریمان.

مریم رضوانی
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  وضعيت اشتغال و درآمد بعد از فارغ التحصيلی 
در اين هنر، در منطقة شما چگونه است؟

خورسندی: هنر فــرش درآمد زیادی دارد، چون کار هنری 
همیشه برای عموم مردم جذاب اســت و خواهان زیادی دارد. 
تصمیم دارم بعد از فارغ التحصیلی به دانشــگاه هنر بروم و بعد 
از گرفتن لیســانس، خودم این رشته را تدریس و در این زمینه 

شروع به کار کنم.
رضوانی: متأســفانه در شهرســتان های کوچک شــرایط 
اشــتغال زایی کم اســت. من هم در این راه به طور جدی موفق 
نبوده ام. قصد دارم در رشــتة کارشناســی فرش ادامة تحصیل 

بدهم.
تاج پور: من الان دیپلمم را گرفته ام و می خواهم در این رشته 
فعالیت کنم و از آن به درآمد برسم، ولی هنوز نتوانسته ام هیچ 
شغلی که مناسب با شرایط خانوادگی من باشد و درآمد خوبي 

داشته باشد، پیدا کنم.

 در هنرســتان شما زمينه ای فراهم است که 
در حين تحصيل در هنرستان توليد فرش هم داشته 
باشيد و ســفارش بگيريد؟ اگر بله، چطور اين کار را 

انجام می دهيد؟
خورسندی: بله می شود سرپرستان کارهای بچه ها را تبلیغ 
کنند و مشــتری برای کار بچه ها پیدا شــود، ولی خب بیشتر 
هنرســتان ها این کار را انجام نمی دهنــد. حداقل می توان کار 

بچه ها را به دیگران معرفی کرد. 
رضوانی: با توجه به نبود حداقل امکانات در هنرستان نوبخت، 
این شرایط برای ما وجود نداشت. من فکر می کنم با پیداکردن 
چند حامی مالــی و همکاری با خبرگان بازار فرش می شــود 
ارتباطی بین هنرجویان و این افراد ایجاد کرد تا شرایطی ایجاد 
شود که حداقل سرمایة مالی در دسترس هنرجویان قرار گیرد. یا 
هنرجویان با استعداد و خلاق را به مؤسسه ها و شرکت ها معرفی 

کرد تا خود آن ها به طور مستقل وارد عرصة کار شوند.
تاج پور: بله. حتماً می شود راه اندازی کرد. اگر مسئولان هوای 
هنرجوهای این رشته را بیشتر داشته باشند و توجه بیشتری به 
آن ها بکنند، می شود از هنرستان ها بیشتر استفاده کرد و تولید و 

سفارش را در هنرستان شروع کرد.

 شــما در المپياد فرش رتبه كسب كرده ايد. 
لطفاً دربارة اين المپياد و رشــتة تخصصی که در آن 

شرکت کرديد و نيز حال و هوای آن برايمان بگوييد.
خورسندی: بله. بنده موفــق شدم در گرایش رنگرزی مقام 
اول را کسب کنم. رنگرزی یکی از کارهای حیاتی برای صنعت 
فرش است. استفاده کردن از مواد اولیه و درست کردن رنگ های 

متنوع برای بافت فرش ها بسیار لذت بخش و جذاب است. 
رضوانی: به لطف خدا بنده در رشتة بافت چهاردهمین 
المپیاد فرش دستباف تهران رتبة سوم شدم. این المپیاد 
دیدگاه مرا به این صنعت و هنر تغییر داد و باعث شــد 

اهدافم را خیلی جدی تر بگیرم.

تاج پور: من در گرایش طراحی و نقاشی موفق به کسب رتبة 
اول استانی و رتبة سوم کشوری شدم. رشتة بسیار خوبی است 
و من علاقة زیــادی به آن دارم. همین علاقه در المپیاد به من 

کمک کرد.

انتخاب رشــته کنيد،  اگر دوباره بخواهيد   
رشتة فرش را انتخاب می کنيد؟

خورسندی: بله. حتماً. من به این رشته علاقة بسیاری دارم.
رضوانی: فرش صرفاً برای من یک رشته نبود. بازتابی هنری 
بــود که من اســتعدادش را در خودم پیدا کــردم. اگر باز هم 
بخواهم انتخاب کنم، قطعاً تصمیم من فرش خواهد بود، ولی در 

هنرستانی مجهزتر.
تاج پور: بله. حتماً انتخاب می کنــم. درحالی که من معدلم 
19/71 بود و در همة رشــته های نظری، امتیاز الف آورده بودم، 
ولی باز هم رشــتة طراحی را انتخاب کــردم. هیچ موقع هم از 

انتخاب این رشته پشیمان نمی شوم.

 به نظر شــما، اگر کشور ما بخواهد در زمينة 
صنعت و هنر فرش پيشرفت کند، بايد چه کاری انجام 

بدهد؟ هنرستان ها چقدر در اين پيشرفت مؤثرند؟
خورسندی: باید وسیله های لازم برای بچه های هنر فرش را 
بیشتر تهیه کنند. خیلی از وسایل موردنیاز این رشته یا خیلی 
گران شده اند یا اصلًا پیدا نمی شــوند؛ مانند کاغذ ال ای جه، یا 
رنگ قرمز دانه. باید تولید و دسترسی به این مواد اولیه زیاد شود. 
هنرستان ها با تدریس و آموزش درس، هنرمند جدید وارد این 

رشته می کنند. 
رضوانی: هنرستان به عنوان پایه و اساس، ثأتیر بسیار زیادی 
در پرورش هنرجو دارد. بایــد این قدرت را به تازه واردهای این 
عرصه بدهند که در بازار جای خودشان را پیدا کنند تا کسانی 
که استعداد دارند، مطمئن شوند بعد از فارغ التحصیلی می توانند 
درآمد کسب کنند. اگر این اطمینان خاطر وجود داشته باشد، 

این زنجیرة رشد و شکوفایی هیچ وقت قطع نخواهد شد.
تاج پور: اگر بتوان برای هنرجوهایی که امکان تحصیل 
در دانشگاه را ندارند شغلی ایجاد کرد که هنرجوها بتوانند 
از همان ابتدای تحصیل در رشتة خودشان فعالیت کنند 

و درآمد داشته باشند، شرایط بسیار عالی خواهد شد.

مهشید خورسندی

الهه تاج پور


